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سه شنبه
۱۵ فروردین ۱۴۰۲

سال بیستم      شماره ۴۵۲۳

 سال پرچالشی را پشت ســر گذاشــتیم. مهم ترین چالش های کشور در سالی که   .
گذشت، از نظر شما چه مواردی بود؟

همین طور است و سال گذشــته برای کشور سال پرچالشی بود. عمده چالش ها 
در دو حوزه تقسیم می شدند؛ یکی در حوزه اقتصاد و معیشت مردم بود که به دلیل 
تورم شــدید و گرانی ها، مشکلاتی برای مردم به وجود آورد و فشار زیادی بر جامعه 
تحمیــل کرد. چالش دوم هم مســئله اعتراضــات مردمی بود که با سوءاســتفاده 
دشــمن به اغتشــاش و درگیری منجر شــد. تعداد زیادی از مردم در این باره گرفتار 
شــدند. تعدادی بازداشت، تعدادی کشته و برخی هم زخمی شدند و از نظر روحی 
و روانی جامعه آسیب جدی دید. نظام هم تحت عنوان نظام مردمی با چالش های 
بین المللی مواجه شــد که قطعا تبعاتی هم داشت. در کل مشکلات بسیار عمده و 

جدی بودند.
 با توجه به رخدادهای گذشته، فکر می کنید در سال جدید با چه چالش های جدی   .

روبه رو خواهیم شد؟
در سال جدید هم به نظر من با سه چالش و مشکل جدی مواجه هستیم؛ مسئله 
اول همچنان مســئله معیشــت مردم است. اگر مســئله برجام حل نشود و اوضاع 
اقتصادی و درآمدهای نفتی و روابط ما با اقتصاد جهان برقرار نشود و همچنان این 
فشــارها ادامه داشته باشد، قطعا این فاصله سرسام آوری که دلار با نرخ سابق پیدا 
کرده است، فشارش بر زندگی و معیشت مردم و همچنین درآمدهای کشور اثرگذار 
خواهد بود. نکته دوم بحث مســائل اجتماعی اســت. در حوزه اجتماعی به اعتقاد 
من نیازمند بررسی عاقلانه تر شــرایط کشور هستیم. باید به این نکته توجه کنیم که 
ما تنها کشــور مسلمان جهان نیســتیم. جهان اســلام تعاملات خودش را با مردم 
بر اساس یک ســری چارچوب ها تنظیم کرده است. ما نمی گوییم از آنها الگوبرداری 
کنیم، قدر مسلم جمهوری اسلامی ایران کشوری است با ارزش های متفاوت، مردم 
متفــاوت با فرهنگ و تاریخ متفاوت و همچنین با نظام سیاســی متفاوت. اما اینکه 
احیانا بخواهیم در کشــور برداشــت هایی از دین داشته باشــیم و برداشتی از حریم 
خصوصی داشته باشــیم و برداشتی از حجاب داشته باشیم و همچنین برداشتی از 
نحوه برخورد با مردم داشــته باشیم که اغلب مورد قبول اکثریت جامعه دین مدار و 

اخلاق مدار ایرانی نباشد، این نحوه حکمرانی آسیب زا خواهد بود.
جامعه ایران قبل از انقلاب اسلامی که نظام اسلامی نبود، جامعه ای دین مدار و 
اخلاق مدار بود. اگر حتی به تاریخ گذشته ایران و حتی قبل از اسلام هم رجوع کنیم، 

ایران مردمانی مقید به اخلاقیات داشــته است. مهم ترین ســند تاریخی هم آثاری 
اســت که از نحوه پوشــش زنان ایرانی بر تخت جمشــید هنوز وجود دارد. عفت و 
پاکدامنی و توجه به خانواده و اصالت در تاریخ ایران و زندگی ایرانی ها هرگز یک امر 
حکومتی و اجباری نبوده اســت. اسلام هم آموزه های اخلاقی و احکامی اش هرگز 
جنبه اجباری نداشته است و دین با اجبار میانه ای ندارد. خداوند که خالق همه ما و 
هستی و کائنات است، نیز صراحتا در قرآن به این نکته اشاره کرده . خداوند در قرآن 
راه را نشان می دهد. فهم اجباری، حکومتی و انتظامی از احکام، جامعه ما را از نظر 
التــزام عملی و باور قلبی به پــاره ای از فرامین عقیدتی با چالش مواجه کرده و این 
اتفاقا آسیب زا است؛ چرا که هم فاصله بخش های اجرائی با مردم را روز به روز بیشتر 

می کنــد و حتی آنها را رو درروی مردم قــرار می دهد؛ آن هم مردمی که چالش های 
اقتصادی و معیشــتی و مســکن و خودرو و مسائل رفاهی زیادی پیش رو دارند و در 
این موارد واقعا در تنگنا هســتند. جمع این دو جنبه مسئله ساز در کشور، اگر با نگاه 
عاقلانه حل نشــود، قطعا در سال جدید یکی از بحران های جدی کشور خواهد بود. 
سومین موضوع که به دغدغه و چالش جدی مردم و نظام تبدیل شده است، ارتباط 
ایــران با جهان، پرونده اتمی ما و نحوه تعامل ایران با کشورهاســت. مثلا در همین 
بازگشــایی روابط ایران با عربستان مشــاهده کردیم که همه به ما تبریک می گویند؛ 
در حالی که این سؤال مطرح است که تا پیش از این کجا بودند که بگویند این تعامل 
به نفع جهان اسلام و ما و منطقه است؟ اکنون هم اگر روابط ما با غرب بهبود پیدا 

کند و تنش ها کاهش یابد و پرونده اتمی ما بسته شود، همه تبریک می گویند؛ چرا که 
کار درســتی است اما همین کار درســت زمانی که در چند سال گذشته اتفاق افتاد، 
خیلی ها در مقابل آن موضع گرفتند و تخریب کردند و مانع تراشــی کردند. همچنین 

دیپلمات ها و دولت قبلی را تخریب کردند.
اما در ســال جدید باید این عرصه را تعیین تکلیف کنیم که قصد داریم با جهان 
چه کنیــم؟ می خواهیم با روابط خارجــی چه کنیم؟ توقع مــا از روابط خارجی با 
کشــورها چیست؟ اینکه از صبح تا شب در داخل کشــور اقداماتی انجام دهیم که 
دســتگاه دیپلماسی مجبور به توجیه آن تصمیمات و اقدامات در فضای بین المللی 
باشد، جز فرســودگی دیپلمات ها و جز فرسایش دستگاه سیاست خارجی و ناتوانی 
آنهــا در کســب منافع و امنیت حاصلی نــدارد. به نظر من باید در ســال جدید این 
موضوعات تعیین تکلیف شــوند تا یک حاکمیت مردم سالار مبتنی بر رأی و دیدگاه 

مردم و همچنین رعایت آموزه های دینی داشته باشیم.
 به نظر شــما در سال گذشته به چه مواردی کمتر توجه شده است و در سال جدید   .

باید بیشتر مورد توجه قرار گیرند؟
به اعتقاد من در حوزه اداره معیشــت مردم کوتاهی های زیادی شده است. باور 
دارم ریخت و پاش دســتگاه های دولتــی، درآمدها و هزینه هــا و عملکرد نهادهای 
نیمه دولتــی و خصولتــی و برخی از نهادها و بنیادهای دیگــر اقتصادی باید تعیین 
تکلیــف شــوند. انتظاری که جامعه دارد، هم این اســت که عملکــرد آنها به طور 
دقیق در راســتای رفع مشــکلات مردم قرار بگیرد. شرکت های دولتی و نیمه دولتی 
میلیاردها میلیارد درآمد کشــور را در اختیار دارند؛ اما اینکه هرکسی به هر قانون و 
شیوه ای متوسل شود و خودش را از نظارت خارج کند و از این درآمدهای سرسام آور 

اجازه ندهند برای بهبود رفاه مردم استفاده شود، یک اشتباه مطلق است.
 دقیقا همین طور اســت. نحوه اداره بخش زیادی از درآمد و منابع کشور از سوی   .

تعدادی و گروهی خاص مردم را ناراحت کرده است؛ چون بسیاری از مردم معتقدند 
به دلیل ضعف مدیریت های اجرائی جامعه از این نعمات بی بهره مانده است.

درست است. ما یک خانواده بزرگ به نام خانواده ایران هستیم و باید هر آنچه 
منابــع و درآمد وجود دارد، بــرای بهبود حال و رفاه این خانواده بزرگ اســتفاده 
شود. هر بهانه، توجیه و قانونی باعث شود این امکانات در اختیار عامه مردم قرار 
نگیرد، قطعا برخلاف منافع کشــور، خلاف امنیت و خلاف خواســته مردم است. 
اگر ما نماینده و منتخب مردم هســتیم، می دانیم که مردم می خواهند شرایط شان 
تغییر کند. این تغییرات نیازمند تغییر در سیاســت ها، تغییر ساختارها و حتی تغییر 
برخی آدم های اجرائی اســت. چــه ایرادی دارد من  که نماینده مجلس هســتم، 
دیگر نماینده مجلس نباشــم؟ اما کسی نماینده مردم بشود که حرف دل مردم را 
در صحن مجلس بزند. مجلس، نهاد ریاســت جمهوری و نهادهای انتخابی باید 
شــبیه کوچه و بازار و شــبیه همان تفکرات عموم مردم باشند. اینکه مسئولان در 
یک دنیا و مردم در دنیای موازی زندگی کنند، بیشــترین خطر برای امنیت ملی ما 
و بیشــترین آســیب برای آینده کشور و نظام است. مســئولان زمانی می توانند به 
مــردم کمک کنند که شــبیه هم فکر کنند و دردها را احســاس کنند. من دو دوره 
است به عنوان نماینده مردم در مجلس حضور دارم؛ هر زمان می خواهم صحبتی 
کنم و تصمیمی بگیرم، ســعی کرده ام ببینم مردم حوزه انتخابیه ام و مردم کشور 
نظرشــان چیســت و همان را بگویم. اصلا هم برایم مهم نیســت این نظر به چه 
کسانی و چه نهادهایی برمی خورد و چه تبعات شخصی برای من به همراه دارد. 
نظر مردم را می گویم و فکر می کنم اساســا قدرت کشور به مردم و رضایت مندی 

آنها بستگی دارد.
کشــورهایی که ۴۰۰ یا ۵۰۰ ســال دموکراســی در آنها دوام آورده است، به این 
دلیل بوده که مدام خودشــان را با نظر مردم و میزان رضایت مردم تطبیق داده اند. 
اینکــه مــردم را در یک قالب خاص بریزند و از یکسان ســازی فکــری آنها آدم های 
تربیت یافته ای برای آنچه فکر می کنند ایدئال اســت، بســازند؛ اشتباه مطلق است. 
مردم متنوع اند و متنوع خلق شــده اند و متنوع فکر می کنند و متنوع رفتار می کنند. 
تنوع افکار و ســلیقه ایراد مردم نیســت و ما مسئولان باید متنوع فکر کنیم و به این 
تنــوع فرهنگی و اجتماعی احترام بگذاریم. خداوند هــم به این تنوع توجه و تأکید 
کرده. این تنوع در خلقت طبیعی است و باید به آن احترام بگذاریم و آن را بپذیریم 
و سعی نداشته باشیم همه را در یک قالب خاص مدنظر خودمان محدود کنیم. در 
این صورت است که می توانیم چالش ها و مشکلات کشور را با همراهی همین مردم 
یکی پس از دیگری از پیش رو برداریم و شرایط بهتری برای زندگی آنها ایجاد کنیم.

جلیل رحیمی جهان آبادی، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس یازدهم، در گفت وگو با «شرق»

مسائل اجتماعی، معیشتی و ارتباط با دنیا 
۳ چالش پیش روی سال جدید
 نیازمند بررسی عاقلانه تر شرایط اجتماعی کشور هستیم   مردم متنوع اند و متنوع خلق شده اند، به تنوع سلایق احترام بگذاریم

معصومه معظمی: سالی که گذشت، از نظر اقتصادی، معیشتی و سیاست داخلی و خارجی و اجتماعی با چالش های فراوانی همراه بود. از بعد اقتصادی شاهد بیشترین رشد نرخ تورم و افزایش قیمت کالاهای اساسی و اوج نرخ دلار و مسکن 
و خودرو و... بودیم. از نظر اجتماعی هم ناآرامی هایی در کشــور تجربه شــد که متأسفانه با خشونت های گسترده ای همراه بود و مشکلاتی را نیز در حوزه بین المللی ایجاد کرد. مسئله ای که بحث حجاب اجباری یا اختیاری را به چالش کشید و به 
یکی از مباحث دوقطبی ســازی در کشور بدل شد. به نحوی که در سال جدید هم برخی از موضوع حجاب به عنوان یکی از مهم ترین چالش های پیش رو نام می برند. البته جلیل رحیمی جهان آبادی، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس یازدهم، در گفت وگو با «شــرق» چالش های سال جدید را مشکلات معیشتی، مباحث اجتماعی و در نهایت سیاســت خارجی و تعامل با دنیا می داند. او معتقد است در مباحث اجتماعی نیازمند بررسی عاقلانه تر شرایط کشور هستیم؛ 
چرا که ما تنها کشــور مســلمان جهان نیستیم و جهان اســلام تعاملات خودش را با مردم بر اساس یک سری چارچوب ها تنظیم کرده اســت. این نماینده اصلاح طلب دو دوره مردم تربت جام و تایباد در مجلس همچنین بر این عقیده است که 
فهم اجبار از برخی مباحث و همچنین فهم حکومتی و انتظامی از برخی احکام، جامعه ما را از نظر التزام عملی و باور قلبی به پاره ای از فرامین عقیدتی با چالش مواجه کرده و فاصله بخش های اجرائی با مردم را روز به روز بیشــتر و حتی آنها را 
رودرروی برخی گروه های مردمی قرار می دهد. رحیمی جهان آبادی همچنین در ادامه گفت وگوی خود با «شرق» ترمیم رابطه با دنیا و حل چالش های بین المللی را از ضروریات سیاست خارجی ما در سال جدید دانست و گفت که باید در سال 
۱۴۰۲ تکلیف مان را در عرصه سیاســت خارجی و رابطه با دنیا روشــن کنیم و بدانیم از این حوزه چه می خواهیم. درنهایت هم تأکید کرد کشــورهایی که ۴۰۰ یا ۵۰۰ سال دموکراسی درآنها دوام آورده است، به این دلیل بوده که مدام خودشان 
را با نظر و رضایت مردم تطبیق داده اند و ما هم باید تنوع در خواســت و ســلیقه و فکر مردم را بپذیریم؛ چرا که خداوند هم بر تنوع در خلقت تأکید کرده .  مشــروح گفت وگوی جلیل رحیمی جهان آبادی، عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلس یازدهم، با «شرق» را در ادامه می خوانید.

رئیس قــوه قضائیه: برخی اوقات قرار بازداشــت موقت صادر می شــود و قاضی 
منتظر می ماند تا زمانی که ضابط گزارش بدهد؛ این حق الناس است و تبعات دارد. به 
گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام محسنی اژه ای، در نشست شورای عالی 
قوه قضائیه، پیشاپیش میلاد مســعود کریم اهل بیت امام حسن مجتبی (ع) را تبریک 
گفت و از همه نیروها در بخش های مختلف کشــور به ویژه مسئولان کشیک قضائی و 
نیروهای فراجا که در ایام تعطیلات نوروز به صورت شبانه روزی مشغول خدمت رسانی 
به مردم بودند، تقدیر به عمل آورد.رئیس دســتگاه قضــا در ادامه با تصریح بر اینکه 
اولویت داشــتن موضوع معیشــت مردم  به معنای غفلت از ســایر موضوعات نیست، 
تصریح کرد: عمل به قانون در همه زمینه ها و امور، هم یک وظیفه اســت و هم امری 
نافع اســت؛ فرد قانون گریز و هنجارشــکن باید بداند که هم به دیگران ضرر می رساند 
و هم خودش متضرر می شــود. محسنی اژه ای در ادامه جلســه روز گذشته بیان کرد: 
بســیاری از موارد ناظر بــر ناهنجاری های اجتماعی باید در دادگاه مطرح و رســیدگی 
شــوند، اما دادسراها نیز نسبت به برخی از این امور، وظایف و تکالیفی بر عهده دارند؛ 
بر همین اســاس، بخش نامه ای صادر خواهیم کرد تا مراجع قضائی ذی ربط روشن تر 
و واضح تــر بــه تکالیف خود در امر رســیدگی به پرونده های ناظر بــر ناهنجاری های 
اجتماعی اشــراف و وقوف داشــته باشند. وی بیان کرد: مســئولان قضائی در مراجع 
ذی صلاح در امر رســیدگی بــه پرونده های ناظر بر ناهنجاری هــای اجتماعی، از افراد 
متخصــص و خبره در این حوزه بهره بگیرند و توجیهات لازم را به آنها برای چگونگی 
برخوردهایشــان داشته باشند تا در این مقوله، مطابق قانون عمل شود. رئیس دستگاه 
قضا ضمن اشاره به حریم خصوصی افراد و ممنوعیت تعرض به این حریم ها، تصریح 

کــرد: در قانون «حمایت از آمران به معــروف و ناهیان از منکر» حریم های خصوصی 
و غیرخصوصی تعریف شــده و مصادیق این موضوع روشن است. رئیس قوه قضائیه 
گفت: برخی اوقات قرار بازداشــت موقت صادر می شــود و قاضــی منتظر می ماند تا 
زمانی که ضابط گزارش بدهد؛ این حق الناس اســت و تبعــات دارد. رئیس عدلیه در 
ادامــه خطاب به مســئولان ذی ربط قضائــی تأکید کرد: تا آنجا که ممکن اســت و به 
روند تحقیقات خلل وارد نمی شــود و بیم تبانی و فرار وجود ندارد، از بازداشت موقت 
متهمان و افراد خودداری کنید و در مواردی که ضروری نیست، قراری صادر نکنید که 
منتهی به بازداشــت فرد شود. همچنین نسبت به صدور قرار های متناسب نیز اهتمام 
داشــته باشید. رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: مسئولان قضائی ذی ربط در مواردی نیز 
که طبق مقررات و بررســی همه جوانب امر، اقدام به صدور دســتور بازداشت متهم 
می کنند، نســبت به رعایت حقوق او اهتمام داشــته باشند و بدانند که چنانچه حق او 
نادیده گرفته شــود، این امر حق الناس محسوب می شود. رئیس دستگاه قضا همچنین 
خطاب به مسئولان قضائی ذی ربط بار دیگر تأکید کرد: در جریان رسیدگی به پرونده ها، 
در مواردی که ضروری نیســت، برای افراد محدودیت هایــی نظیر ممنوع الخروجی و 
ممنوع المعاملگی را در نظر نگیرند و چنانچه با بررســی همه جوانب امر و ضروریات 
موجود، این محدودیت ها را اعمال کردند، موضوع را به اطلاع افراد برســانند و پس از 
رفع ضرورت، نســبت به رفع این محدودیت ها نیز اقدام کنند. قاضی القضات بیان کرد: 
همچنین مســئولان قضائی ذی ربط توجه داشته باشند که در بازرسی از منازل و محل 
کار متهمان، اشیا و وســایل غیرضرور که در کشف جرم دخیل نیستند، ضبط نگردند و 

چنانچه وسایل اشخاص نیز ضبط گردید، پس از رفع نیاز، بازگردانده شوند.

ســردار رمضان شــریف با اشــاره به برداشــت ناصواب برخی اشخاص و 
رســانه ها از ســخنان اخیر فرمانده کل ســپاه درباره جاویدالاثــر حاج احمد 
متوســلیان گفت: در وضعیت ایشــان و همراهان تغییری صــورت نگرفته و 
پرونده سرنوشــت آنان همچنان مفتوح و از ســوی مراجع سیاسی و حقوقی 

کشور در حال پیگیری است.
به گزارش ســپاه نیوز، در پی دیدار نوروزی ســردار سرلشــکر پاسدار حسین 
ســلامی، فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب اســلامی، با خانواده های معظم 
شــهیدان ســعید و محمد طوقانــی و مهدی ذاکرحســینی و نیــز «جاویدالاثر 
حاج احمد متوســلیان» و برخی اظهارنظرها درباره ســخنان وی در این دیدار، 
سردار ســرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف، سخنگو و مسئول روابط عمومی کل 
ســپاه بیان کرد: از ســخنان فرمانده کل ســپاه در تجلیل و تمجید از شخصیت 
«جاویدالاثر حاج احمد متوســلیان» و نقش پیشــتازانه او در گشــودن راه فتح 
قدس و مسیر آزادی قدس شریف و رهایی مردم مظلوم فلسطین از یوغ سلطه 
و ستم اشــغالگران صهیونیســت و حامیان آنها که در دیدار با خانواده معظم 
ایشــان انجام پذیرفته است، برداشت ناصواب شده و برخی اشخاص و رسانه ها 

تلقی شهادت قطعی حاج احمد متوسلیان را داشته اند.
وی افــزود: برای تنویر افکار عمومی اعلام می شــود در وضعیت جاویدالاثر 
حاج احمد متوســلیان و سرنوشت قطعی ایشــان تاکنون تغییری حاصل نشده 
اســت و پرونده وی و همراهان «کاظم اخوان، تقی رستگار مقدم و سیدمحسن 
موســوی» که در ۱۴ تیرماه ســال ۱۳۶۱ در منطقه «باره» لبنان توسط نیروهای 

فالانژ ربوده شده اند، همچنان مفتوح و از سوی مراجع سیاسی و حقوقی کشور 
در حال پیگیری اســت. سردار شــریف با اظهار امیدواری نسبت به روشن شدن 
هر چه سریع تر سرنوشت جاویدالاثر حاج احمد متوسلیان و دیگر عزیزان همراه 
وی، تصریح کرد: عنوان جاوید الاثر یا شهید جاویدالاثر یک اصطلاح عرفی بوده 
و برای تکریم و تجلیل شماری از فرماندهان و رزمندگان اسلام در دفاع مقدس 
و جبهه مقاومت اسلامی به کار می رود که از سرنوشت قطعی آنها (شهادت یا 

زنده بودن) اطلاعات موثقی در دست نیست.
احمد متوسلیان در این ســال ها بیش از آنکه یک نام باشد، تداعی کننده 

یک نسل و رسم بوده است
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور نیز در یادداشتی که در کانال اجتماعی 
خود در پیام رسان های بومی منتشــر کرده، در واکنش به اعلام رسمی شهادت 
حاج احمد متوســلیان پس از ۴۱ سال نوشت: متوسلیان زنده است مادامی که 
آرمان آزادی قدس زنده اســت. متوسلیان فرزند دیگری از مکتب خمینی است، 
همچون قاســم سلیمانی. راه و رسم متوسلیان و سلیمانی، جهاد با خبیث ترین 
دشــمن ها در جغرافیــای منطقه ای و جهانی بود. هرچند شــنیدن خبر قطعی 
شهادت حاج احمد برای همه علاقه مندان به او پایان تلخ سال ها چشم انتظاری 
است، اما بدون شک احمد متوسلیان زنده است مادامی که آرمان آزادی قدس 
شــریف در جغرافیای ایران اســلامی و مقاومت زنده و تپنده اســت. ۴۱ سال از 
نبودن حاج احمد گذشــت، اما او با شــهادتش در مسیر آزادی قدس شریف در 

تاریخ ماند و جاودانه شد.

  رئیس قوه  قضائیه:
قرار بازداشت غیر ضروری حق الناس است

سخنگوی سپاه با اشاره به مفتوح بودن پرونده سرنوشت دیپلمات های ایرانی
سردار شریف: شهید جاویدالاثر یک اصطلاح عرفی است

امیر متوسلیان گفت: برخی اظهارات در رسانه ها بدون سند و مدرک و بررسی مطرح 
می شود، اما بدانید آسیب های این اظهارات به جامعه و خانواده ما و مخصوصا مادر ما 
خیلی جدی است. امیدوارم هر اتفاقی می افتد به بهترین شکل و با بررسی و دقت کافی 
و لازم باشــد. امیر متوسلیان، برادر حاج احمد متوسلیان، درباره اظهارات مطرح شده در 
روزهای اخیر در مورد سرنوشت برادر خود به ایلنا گفت: چند روز پیش همشیره تماس 
گرفتند که از دفتر ســردار سلامی تماس گرفته اند برای دیدار نوروزی با مادر و گفتند که 
هماهنگ می کنیم. بعد هم ساعت ۱۵ روز جمعه تماس گرفتند که ما در حال آمدن به 
منزل مادر هستیم. وی افزود: مادر به دلیل آنکه بر اثر کهولت سن شنوایی شان تقلیل پیدا 
کرده، معمولا این دیدارها را نمی پذیرند. ما هم نمی پذیریم اما به هر حال ســردار سلامی 
به عنوان فرمانده سپاه تشــریف آوردند. در منزل هم همشیره و مادر بودند. در این دیدار 

هم جویای احوال مادر بودند و در حین صحبت هایشــان هم گویا یک بار از واژه شــهید 
با پســوند جاویدالاثر اســتفاده کردند و دیگر صحبت دیگری نبود. اما فردا صبح آن روز 
دوســتان با من تماس گرفتند و من دیدم دائم برای من پیام تسلیت و تبریک می فرستند. 
یک عده شــهادت را تبریک و یک عده تسلیت می گفتند. متوسلیان یادآور شد: من تهران 
نبودم، پیگیر موضوع شــدم و دیدم که می گویند بعد از دیدار ســردار سلامی گفته شده 
مراســم تشییع پیکر این شــهیدان قرار است در سالروز اســارت این عزیزان یعنی ۱۴ تیر 
صورت بگیرد. این اتفاق ســالیان پیش وقتی پدر ما در قید حیات بودند رخ داد و از حاج 
آقا آزمایش دی ان ای گرفتند دلیلش هم این بود که سمیر جعجع در دادگاهی قرار گرفته 
بــود که یکی از پرونده های آن مربوط به چهار دیپلمات ایرانی بود همان موقع او اعلام 
کرده بود من این افراد را به محض دســتگیری شهید کردم و در فلان نقطه آنها را خاک 

کردم. دی ان ای را که گرفتند با اجساد آن مکان تطابق دادند و متوجه شدند که هیچ کدام 
از این چهار دیپلمات نیستند و این فرضیه منتفی شد. وی ادامه داد: بعد از این اظهارات 
اخیر من بلافاصله شــروع کردم به تماس گرفتن؛ هم با دفتر سردار سلامی و هم با دفتر 
سردار حسن زاده فرمانده سپاه حضرت رسول تماس گرفتم تا این موضوع را پیگیری کنم. 
سردار حسن زاده که من بسیار به ایشان ارادت دارم گفتند من بعید می دانم چنین چیزی 
باشــد. در عین حال فرمودند که امروز صبح اول وقت با سردار سلامی جلسه دارند. من 
هم صبح به ایشــان پیام دادم که نتیجه جلســه را به بنده بفرمایید. گفتند که این قضیه 

تکذیب شده است.
وی ادامه داد: یک مقام مســئولی در ســال ۹۵ اعلام کرد بر اســاس مدارک و اسناد 
اطلاعاتی این چهار نفر زنده هستند و اسامی را هم اعلام کردند. بعد از چندین بار تماس 

با ایشــان علت این اظهارنظر را جویا شدم. گفتند این آرزوی قلبی ما است. گفتم آرزوی 
قلبی تــان را کنار بگذارید و با واقعیت ها زندگی کنید. شــما که ایــن اظهارات را مطرح 
می کنید، تــن مادر ما را می لرزانید و چشــم انتظاری او را صدچندان می کنید و نباید این 
آرزوی قلبی را به این شــکل رسانه ای کنید. متوسلیان عنوان کرد: از آن افراد، پدر و مادر 
همگی فوت شــده اند و فقط مادر بنده در قید حیات اســت. یــک حرکت غیرمنطقی و 
غیراصولــی از روی احساســات و عواطــف باعث می شــود مردمی که بــه این عزیزان 
وابســتگی اخلاقی و احساسی دارند به تلاطم بیفتند و جویای ماجرا می شوند. برخی از 
ما پرسیدند مگر دوباره آمده اند آزمایش دی ان ای گرفته اند؟ مگر پیکری پیدا شده است؟ 
وی خاطرنشــان کرد: فردی هم که به عنوان یک خبرنگار پیگیر این مسئله بوده، یک روز 
آمد مدعی شــد من با سردار سلیمانی صحبت کردم، ایشان گفتند ما پیکرها را آوردیم و 
پیکرها در تهران است؛ در حالی که من خودم با شهید سردار سلیمانی در فرودگاه مهرآباد 
وقتی با خانواده از مشــهد می آمدند، صحبت کردم، ایشان گفتند همان طور که آیت االله 
بهجت فرمودند حاج احمد آقا ان شــااالله ذخیره است و برمی گردد. برخی اظهارات در 
رسانه ها بدون سند و مدرک و بررسی مطرح می شود، اما بدانید آسیب های این اظهارات 
بــه جامعه و خانواده مــا و مخصوصا مادر ما خیلی جدی اســت. امیدوارم هر اتفاقی 

می افتد به بهترین شکل و با بررسی و دقت کافی و لازم باشد.

انتقاد برادر حاج احمد متوسلیان از اعلام خبرهای ضد و نقیض درباره سرنوشت برادرش
آیت االله بهجت فرمودند حاج احمد آقا ان شاءاالله ذخیره است و برمی گردد


